
ــولات ــر محص ــذر بیشت واردات ب
کشاورزی نیمایی شد

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: بذر مصرفی بیشتر محصولات کشاورزی از
گروه یک کالایی به گروه دو کالایی تغییر یافت و واردکنندگان از این

بعد آن را با ارز نیمایی میتوانند وارد کنند.

 

 

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، محمد
علی طهماسبی معاون وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه همایش سازگاری با
کمآبی (اولین جشنواره ملی آب) در جمع خبرنگاران اظهار کرد: هر
چقدر هوا گرمتر میشود، میزان تبخیر و تعریق نیز بیشتر میشود و ما
آب بیشتری را در کشور از دست میدهیم؛ به همین منظور کشور ما از

قدیم اقدام به ایجاد قنواتی کرده بود که مبدع آن ایران است.

وی افزود: ۱۶٫۵ تن در هکتار فرسایش خاک داریم که این امر سطح
سرزمین ما را شکننده کرده است و در همین سیل اخیر، سیلاب، چقدر

خاک را با خود شست و برد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور باغبانی ادامه داد: در همین
استانهای شمالی کشور و بخشی در غرب کشور با بارش کم و تبخیر بالا
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مواجهایم و از طرفی با بارش در زمان نامناسب روبرو هستیم به
طوریکه بیشتر بارشها در زمستان صورت میگیرد و در تابستان که با

اوج گرما مواجهایم دچار کم آبی هستیم.

طهماسبی تصریح کرد: از گذشته در مناطق خشک کشور برای رفع مشکلات
آب از آبانبارها استفاده میشد و میلیاردها متر مکعب آب در این

مناطق ذخیره میشد تا در دیگر فصول مورد استفاده قرار گیرد.

وی ادامه داد: گذشتگان در کشورمان راهکارهای دیگری مانند ایجاد
باغهای زیرزمینی برای سازگاری با کمآبی داشتند که رسانههای

سراسری با فیلمبرداری از آنها الگوسازی کردهاند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: گذشتگانمان با زهکشی که
انجام دادند حداکثر استفاده را از آب برای مصارف کشاورزی داشتند
و اینطور بود که نام تمدن کاریزی برای ایران گذاشته شده بود زیرا

ایرانیان ابداعکننده قنوات هستند.

طهماسبی با اعلام افزایش تسهیلات کمبهره برای ساخت گلخانه در کشور
گفت: امسال برای ۵ هزار و ۸۰۰ هکتار گلخانه تسهیلات پرداخت میشود
این امر با دستور وزیر جهاد کشاورزی به مبلغ ۵ هزار میلیارد

تومان اجرا خواهد شد.

وی گفت: اولویت توسعه این گلخانهها انتقال محصولات آببر به فضای
گلخانه مانند سبزی و صیفی است به طوریکه به تدریج باید تمام خیار

و فلفلی که در عرصه کاشته میشود به گلخانه برود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور باغبانی درباره ذائقه مردم
ایران به مصرف محصولات کشاورزی تولید شده در فضای باز گفت: یک سری
افراد چنین مطرح میکنند که طعم و مزه گیاهان تولید شده در فضای
باز بهتر است اما باید توجه داشت که در فضای گلخانه نیز همه
عناصر مورد نیاز گیاه از جمله مس، آهن، پتاسیم و فسفر تامین

میشود و مزه نیز صرفا یک ذائقه است که به مرور تغییر میکند.

طهماسبی با بیان اینکه بذر بیشتر گیاهان از گروه یک کالایی به
گروه ۲ کالایی تغییر کرده است گفت: ارز بیشتر گیاهان از اولویت از
ارز گروه یک کالایی به گروه دو کالایی در اولویت اول است که این
امـر میتوانـد خـود منجـر بـه رقـابت در بـازار داخـل و افزایـش
سـرمایهگذاری شـود. همچنیـن از تخلـف احتمـالی در توزیـع کالاهـای

یارانهای جلوگیری به عمل میآورد.



وی در پاسخ به سوال خبرنگار تسنیم گفت: بر این اساس در میان بذور
ژرمپلاست هسته اولیه درختان میوه از جمله خرما از گروه یک قرار

دارد.

واردات بیشتر بذرها از گروه یک به گروه دو ارزی رفت

معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: بر همین اساس ارز مصرفی
بیشتر گیاهان در گذشته از خارج از کشور تامین میشد از نرخ ۴۲۰۰

تومانی به نیمایی تغییر کرد.

وی گفت: یکی دیگر از طرحهایی که در جلسه سازگاری با کمآبی مطرح
شد و قرار است از سال جاری اجرا شود طرح ایجاد سایهبانها در
زمینهای کشاورزی است. این سایه بانها میتوانند تا ۳۰ درصد از
مصرف آب را کاهش دهند و از سوختگی گیاهان جلوگیری به عمل آورند.

پرداخت تسهیلات ۷ تا ۹ درصدی برای نصب سایهبان در باغها

طهماسبی گفت: متقاضیان بر اساس طرحی که ارائه میدهند ۸۰ درصد
تسهیلات با سود ۷ تا ۹ درصد دریافت میکنند. این تسهیلات در مناطق
کمتر برخوردار ۷ درصد و در مناطق برخوردار ۹ درصد است و مدت زمان
بازپرداخت آن ۵ ساله و با عاملیت بانک کشاورزی پرداخت خواهد شد.

وی در پاسخ به دلایل کمبود بذر هیبرید در بازار گفت: با توجه به
مشکلاتی که برای انتقال ارز بویژه دلار و یورو وجود داشت واردات
بذور اصلاح شده هیبرید با مشکل مواجه شده اما وزارت جهاد کشاورزی
با توجه به اولویتی که برای بذور دارد این مشکل را حتما حل میکند

زیرا بذر از اولویتهای تولید به حساب میآید.

وی افزود: بخشنامههایی نیز که درباره تغییر نرخ ارز وجود داشت در
روند کار کندی ایجاد کرد که تا این سیستم خود را پیدا کند کمی

طول میکشد.

وی گفت: دولت دخالتی در واردات بذور ندارد اما معتقد است که
فراوانی میتواند کمترین تنش را در بازار ایجاد کند و باید بذور
مورد نیاز کشاورزان در کوتاهترین زمان وارد شود تا مشکل گذشت

زمان کشت ایجاد نشود.

وی درباره دلایل عدم تولید بذور اصلاح شده در کشور گفت: تولید بذور
اصلاح شده و هیبرید جزو فعالیتهای نیمه انحصاری در بخش کشاورزی به
حساب میآید و تولید آن محدود به چند شرکت چند ملیتی است، تولید



آنها نیازمند کار و پژوهش طولانی مدت و پول فراوان است و نیاز به
سرمایهگذاری بالایی دارد.

وی افزود: بر این اساس وزیر جهاد کشاورزی به دولت پیشنهاد داده
که مابهالتفاوت ۹۰ میلیون دلاری تغییر نرخ واردات ارز را برای
انجام و تولید این محصول در اختیار شرکتهای دانشبنیان قرار دهد
تا این محصولات در کشور خودمان تولید شود. در این طرح وزارت جهاد
کشاورزی با وزارتخانه علوم و معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری

همکاری خواهد داشت.


